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توضیحات اتابک درباره افزایش قیمت خودرو
وزیر صنعت، معدن و تجارت توضیحاتی را درباره افزایش 
قیمت برخی از خودروهای تولید دو کارخانه خودروسازی 
کید بر اینکه دولت هیچ تمایلی به افزایش قیمت  ارائه کرد و با تا
خودرو نداشت گفت که این مصوبه مربوط به دوره قبل است.
سید محمد اتابک، وزیر صنعت درباره مباحث مطرح شده 
پیرامون افزایش قیمت برخی از خودروها توضیحاتی را ارائه کرد 
و گفت: در بحث افزایش قیمت خودرو، حتما می دانید که ۸۰ 
درصد خودروهای تولیدی ما توسط دو شرکت خودروسازی 
انجام می شود، یعنی کمترین قیمت ماشین ها که باز هم بالا 
است در این دو شرکت تولید می شود.  وی با بیان اینکه این دو 
شرکت ۸۰ درصد تولید داخلی را برعهده دارند، گفت: مابقی نیز 
مونتاژی ها هستند. در این شرایط باید بگویم که خودروهای 
تولید شده در این دو شرکت یا همان ۸۰ درصد خودروهای 
تولیدی در کشور طی ۱۸ ماه گذشته هیچ }افزایش{ قیمتی 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، وزیر  نگرفته بودند.  به 
صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه ما هم علاقه ای 
نداشتیم که قیمت خودروها افزایش پیدا کند، گفت: این 
خودروها در ۱۸ ماه گذشته هیچ }افزایش{ قیمتی نگرفته 
بودند؛ باید سیر تورم ۱۸ ماهه را در نظر بگیریم و وقتی فولاد، 
، لاستیک و... گران می شود؛ دستمزدها افزایش پیدا  پلیمر
می کند، عدم افزایش قیمت خودروها موجب بالا رفتن زیان 
انباشته شرکت ها می شد که همین هم نارضایتی زیادی ایجاد 

می کرد. شرکت ها باید یک توازن اقتصادی داشته باشند. 
اتابک با بیان اینکه این افزایش قیمت خودروها مصوبه ای 
بود که باید در دولت قبل انجام می گرفت ولی رها شده بود، 
تصریح کرد: از آغاز کار این دولت کمتر از ۱۰۰ روز گذشته است. 
و زیان ها رو به انباشت بود. ببینید ما وضعیت سهام این 
خودروسازها در بورس را بررسی کردیم و دیدیم که برای ۲۰ 

میلیون نفر سهام دار این موارد مهم بود. 
کید بر اینکه افزایشی که برای قیمت خودرو اعمال  وی با تا
شد، نصف آن چیزی است که ۱۸ ماه پیش مصوب شده بود، 
گفت: همین میزان افزایش تاثیر مثبتی بر سهام خودروسازان 
در بورس و ۲۰ میلیون سهامدار گذاشت. بالاخره این ها هم 
دارایی های کشور هستند و اشتغال زیادی در خود دارند. ما 
که نمی توانیم بگوییم وقتی میزان زیانشان از نصف سرمایه 
بالاتر رفته ما تصمیم نگیریم تا برای اقتصاد کشور و مردم 
مشکلی ایجاد کند. با این اقدام شاهد تاثیر بر بورس و سهام 
مردم بودیم. اتابک همچنین گفت: در مورد خودروهایی که 
سفارش گذاری شده و پول پرداخت شده همه آن مقداری که 
پرداخت شده به قیمت قدیم است و هرچه باقی مانده را باید 
با یک نسبتی قیمت جدید را بزنند. وزیر صمت با بیان اینکه 
این اتفاقات در مجموع باعث شد بتوانیم از خودروسازان 
تعهد افزایش تولید و قول کاهش قیمت در المان های تشکیل 
دهنده قیمت خودرو را بگیریم، تصریح کرد: به صورت کلی 
می توان گفت با توجه به سهم خودروسازان در اشتغال و 
تأثیرگذاری بر اقتصاد، با این اقدام خودروسازها می توانند برای 

ادامه کار از لحاظ اقتصادی بقا داشته باشند. 

علت تغییر در قیمت بلیت هواپیما 
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی گفت: بلیت هواپیما تا 
پایان سال به دلیل نرخ سوخت افزایشی نخواهد داشت و سال 
کثر بین ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش خواهد  آینده قیمت بلیت حدا
یافت. اواسط دی ماه سال گذشته )۱۴۰۲( قیمت بلیت های 
هواپیما با افزایش روبه رو شد از سوی دیگر کمبود ناوگان هوایی 
نیز موجب کمیاب شدن بلیت هواپیما در بازار شد؛ پس از رأی 
دیوان عدالت اداری با محوریت آزادسازی قیمت بلیت هواپیما، 
خ بلیت پروازهای داخلی از سوی شرکت های هواپیمایی  نر
حدود ۱۰۰ درصد افزایش یافت.  ایرلاین ها مدعی بودند که دلیل 
گرانی بلیت به دلیل ثابت بودن نرخ در طول ۲ سال گذشته بود؛ 
البته همچنان ایرلاین ها ادعا می کردند که قیمت بلیت هواپیما 
با توجه به افزایش هزینه ها برای آنها صرفه اقتصادی ندارد و 
باید نرخ گذاری توسط خود شرکت های هواپیمایی انجام شود. 
بر همین اساس در ۲۶ خرداد ۱۴۰۳ رئیس دیوان عدالت اداری 
در نامه ای به وزیر راه و شهرسازی رأی داد که ستاد تنظیم بازار 
مجاز به نرخ گذاری در بخش حمل ونقل هوایی داخلی نیست و 
قیمت گذاری بلیت برعهده خود شرکت های هوایی خواهد بود. 
با توجه به موارد ذکر شده، یک سال از گران شدن بلیت توسط 
خ  شرکت های هوایی نگذشته که مجدداً به بهانه افزایش نر
سوخت هواپیما در لایحه بودجه، برخی از ایرلاین ها به دنبال 
افزایش قیمت بلیت هستند.  در این راستا، مقصود اسعدی 
سامانی دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در گفت وگو با مهر 
خ سوخت شرکت پخش فرآورده های  کنون نر اظهار کرد: هم ا
نفتی به شرکت های هواپیمایی ۶۰۰ تومان برآورد می شود، اما 
بر اساس تصمیم دولت که در لایحه بودجه نیز لحاظ شده، نرخ 
سوخت درب پالایشگاه هواپیما ۳۰ درصد افزایش خواهد یافت، 
البته باید به تصویب مجلس برسد. وی افزود: با توجه به جلساتی 
که با سازمان برنامه و بودجه کشور برگزار شد، نظرات بر این است 
گر  تا نرخ سوخت هواپیما به لیتری ۷ هزار تومان افزایش می یابد، ا
این مسئله تصویب و اجرایی شود، در میزان قیمت بلیت هواپیما 
نیز تأثیر خواهد داشت. تأثیر نرخ فعلی سوخت هواپیما، برای هر 
گر نرخ سوخت  ساعت از صندلی حدود ۲۴ هزار تومان است که ا
هواپیما به ۷ هزار تومان برسد، در مقابل تأثیر آن برای هر ساعت 

صندلی ۲۸۰ هزار تومان برآورد می شود. 
کید کرد: در گذشته  دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی تا
خ سوخت هواپیما توسط دولت تعیین  به طور معمول نر
می شد، اما با توجه به اینکه قانون لایحه بودجه سالانه 
تصویب می شود، به نظر می رسد، این افزایش قیمت برای 
یک سال اعتبار دارد، مگر اینکه برای سال های بعدی نیز 
گانه ای تصویب و اجرایی شود. سامانی  تصمیم گیری های جدا
خ سوخت هواپیما در مجلس  گر افزایش نر با اشاره به اینکه ا
تصویب شود، قیمت بلیت هواپیما همچنان آزاد خواهد بود، 
خ بلیت هواپیما  ادامه داد: طبق رأی دیوان عدالت اداری نر
آزاد است، اما شرکت های هواپیمایی در رنج قیمتی مشخص 
شده ای، بلیت های خود را در بازار عرضه می کنند و انجمن 
نسبت به قیمت ها نظارت دارد تا بلیتی بالاتر از سطح تعیین 
خ بلیت  کرد: نر کید  شده، به فروش نرسد. وی در پایان تا
خ سوخت افزایش نخواهد  هواپیما تا پایان سال با توجه به نر
کثر بین  یافت و سال آینده افزایش قیمت سوخت هواپیما حدا

 . ۱۰ تا ۱۵ درصد قیمت بلیت را افزایش خواهد داد و نه بیشتر

اخبار

مشترکان پر مصرف گاز 
نقره داغ می شوند

روز پنجشنبه تعرفه گاز مشترکان پر مصرف 
در  می تواند  که  اقدامی  کرد،  پیدا  افزایش 
بهینه سازی مصرف آن هم در شرایطی که ناترازی 
گاز به ۳۰۰ میلیون متر مکعب می رسد، اندکی 
، طی روزهای  گزارش مهر مثمرثمر باشد.  به 
گذشته مصرف گاز در بخش خانگی در آستانه 
۵۰۰ متر مکعب قرار گرفت و موضوع به حدی 
نگران کننده شده است که رئیس جمهور هم 
در رابطه با آن گفته است کمبود گاز و برق را 
صادقانه با مردم در میان بگذارید. اما این میزان 
از مصرف، نشان دهنده مصرف بالای گاز آن هم 
پیش از آغاز زمستان است حتی غلامرضا کوشکی 
رئیس مرکز کنترل شبکه راهبری گاز کشور در 
این راستا گفت: میانگین دما در آبان امسال در 
۲۵ روز سپری شده در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال ۳. ۵ تا ۴ درجه کاهش یافته است. وی 
افزود: این کاهش دما منجر به افزایش ۸۰ تا ۸۵ 
میلیون مترمکعبی مصرف روزانه گاز در بخش 
خانگی - تجاری در آبان امسال نسبت به آبان 
کید بر اینکه  پارسال شده است.  کوشکی با تأ
کثر ظرفیت در مدار  تمامی پالایشگاه ها با حدا
تولید قرار دارند، بیان کرد: مقدار مصرف گاز در 
بخش خانگی - تجاری در روز گذشته بیش از ۵۷ 
درصد کل تولید بود که این عدد برای این زمان از 
سال بسیار زیاد و قابل توجه است.  واقعی سازی 
قیمت ها مسأله ای است که برای بهینه سازی 
بارها مورد توجه کارشناسان بوده و حتی چندی 
پیش رضا نوشادی مدیرعامل شرکت مهندسی 
و توسعه گاز گفته است سال گذشته ۴ همت از ۸ 
همت درآمد شرکت ملی گاز از محل گاز خانگی و 
تجاری به مردم پاداش صرفه جویی داده شد، اما 
از سوی دیگر از پرمصرف ها، حداقل دهک های 
۸ تا ۱۰ جامعه هم انتظار می رود که قیمت واقعی 
گاز را بپردازند. نوشادی با بیان اینکه باید برای 
گاز را واقعی کنیم و حتی  بدمصرف ها قیمت 
صنایع نیز قیمت واقعی گاز را پرداخت کنند، 
کنون صنایعی مثل فولاد، سیمان و یا  گفت: ا
پتروشیمی درآمد بالایی دارند بنابراین باید 
و  زمانی فولاد  بپردازند،  را  گاز  واقعی  قیمت 
پتروشیمی به گاز ۱۷ سنتی معترض بودند و آن 
را تا متر مکعبی ۱۳ سنت، ۱۰ سنت و در نهایت ۷ 
کنون بهای گاز ۵ هزار تومان در  سنت رساندند و ا
هر مترمکعب است و این در حالی است که شرکت 
ملی گاز از هر کدام از این صنایع هزاران میلیارد 
تومان طلبه کار است که پرداخت نمی کنند.  اما 
موضوع به همین جا ختم نمی شود و به نظر 
می رسد، امسال هم همچون سال های گذشته 
قرار است مشترکانی که صرفه جویی می کنند 
از پاداش بهره مند شوند و مشترکان بد مصرف 
افزایش تعرفه گاز را پیش رو داشته باشند، چرا که 
روز گذشته هوشنگ صیدآلی مدیر هماهنگی 
امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران هم در این 
راستا گفت: با هدف مدیریت مصرف گاز طبیعی 
در زمان اوج مصرف، پاداش صرفه جویی تا سقف 
۲۰ هزار میلیارد ریال در نظر گرفته شده است، 
همچنین تعرفه گاز تنها برای مشترکان بسیار 
پرمصرف افزایش می یابد.  صیدآلی با اشاره به 
تصویب آئین نامه اجرایی تبصره )۸( ماده واحده 
قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور، از سوی هیات 
وزیران در ۲۰ آبان امسال، گفت: بر اساس بند ۱ 
ماده ۱۰ این آئین نامه و با هدف تشویق مشترکان 
خانگی و مدیریت مصرف گاز طبیعی در زمان 
اوج مصرف، پاداش صرفه جویی تا سقف ۲۰ 
هزار میلیارد ریال برای این بخش در نظر گرفته 
شده است که بر اساس مقدار صرفه جویی آنها 
از صورتحساب مشترکان کسر می شود.  به گفته 
وی بر اساس این آئین نامه افزایش تعرفه گاز فقط 
شامل پلکان های ۱۱ و ۱۲ بخش خانگی )مشترکان 
بسیار پرمصرف( بوده و از تاریخ ابلاغ این مصوبه 
اجرا می شود.  مدیر هماهنگی امور گازرسانی 
شرکت ملی گاز ایران در ادامه با تشریح پلکان های 
تعرفه گاز در بخش خانگی تصریح کرد: تعرفه گاز 
طبیعی در بخش خانگی در چارچوب ۱۲ پلکان 
تعریف شده که از مشترکان کم مصرف تا بسیار 
پرمصرف دسته بندی شده و پنج درصد مصرف 
گاز بخش خانگی مربوط به پلکان های ۱۱ و ۱۲ 
است.  صیدآلی در پایان یادآور شد: بر اساس بند 
۲ ماده ۱۰ آئین نامه تعرفه گاز در پلکان های ۱۱ و ۱۲ 
معادل بالاترین تعرفه فروش گاز طبیعی داخلی 

محاسبه و دریافت می شود. 
لزومصرفهجویی

راهکارهایی  برنامه ها  تمام  کنار  در  البته 
برای کاهش مصرف وجود دارد به گونه ای که 
با رعایت برخی نکات ساده اما کاربردی مثل 
شناسایی منافذ ورود سرما به منزل، تنظیم 
دمای بخش های مختلف منزل بر اساس کاربرد 
آن، تنظیم دمای وسایل گرمایشی در سطح 
گرم و استفاده از  استاندارد، پوشیدن لباس 
پرده های ضخیم در منازل، ضمن تأثیرگذاری 
در  گاز  هدررفت  مقدار  کاهش  در  چشمگیر 
بخش خانگی، در حفظ جریان پایدار گاز برای 
کمک  کشور  تمامی بخش ها در اقصی نقاط 
کنند. چرا که در روزهای گذشته مصرف گاز در 
استان تهران به ۸۹ میلیون مترمکعب رسید که 
نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۷ درصد افزایش 
را نشان می دهد و در صورتی که چنین روند 
رو به رشدی در سایر استان ها وجود داشته 
باشد بدون شک با کمبود گاز مواجه می شویم. 
همچنین در کنار موارد مذکور دولت باید در 
پروژه های ذخیره گاز سرمایه گذاری کند و حتی 
به خانوارها و صنایعی که از تجهیزات قدیمی 
استفاده می کنند تسهیلاتی را ارائه دهد تا وسایل 

خود را به روز کنند. 

: نامه نگاری های اخیر فی  آرمانملی-صدیقهبهزادپور
مابین وزیر راه و شهرسازی و نمایندگان مجلس و بانک مرکزی 
کید بر تسهیل و تسریع تسهیلات مسکن و همچنین  با تا
افزایش رقم این وام ها هنوز به جایی نرسیده است، اما آنچه که 
بدیهی است اینکه، وام های مسکن و تسهیلات مربوط به آنها، 
ابزارهای کلیدی برای تسهیل دسترسی به مسکن و حمایت 
گذاری  از اقشار مختلف جامعه تلقی می شوند و اهمال در وا
این وام ها می تواند تبعات جدی و گسترده ای بر بازار مسکن، 
اقتصاد و زندگی اجتماعی مردم داشته باشد.  به گزارش »آرمان 
ملی«، محمدعلی سلمانیان کارشناس مسکن در این باره 
گفت: عدم دسترسی به وام های مسکن به تدریج ناچاراً تقاضا 
برای خرید مسکن را کاهش می دهد، این موضوع می تواند 
به افزایش قیمت مسکن منجر شود، زیرا تعادل میان تقاضا 
و عرضه برهم می خورد و در نتیجه این بازار به منظور جبران 
هزینه های خود قیمت محصول نهایی خود یعنی مسکن را 
افزایش داده و در نهایت به انفجار قیمتی منتهی می شود که 
قطعاً بر اقشار کم درآمد و متوسط تأثیر منفی خواهد گذاشت. 
او افزود: نافرمانی بانک ها برای تحویل وام های مسکن به ویژه 
برای پروژه های دولتی چون نهضت ملی مسکن و... موجب 
کاهش نرخ خانه دار شدن در کشور و افزایش تقاضا برای اجاره 
مسکن می شود و در نتیجه این عدم تعادل اجاره بهاء نیز به 
خ خرید خانه تا اندکی پیش از  قدری گران می شود که به نر

زمان خود نزدیک می شود. 

کاهشسرمایهگذاری
مسکن  وام های  ارائه  عدم  کرد:  اضافه  کارشناس  این 
می تواند به کاهش سرمایه گذاری در بخش مسکن منجر شود، 
سازندگان و سرمایه گذاران در سال های اخیر به دلیل نبود 
تقاضا برای ساخت مسکن باتوجه به فقدان تسهیلات مسکن 
برای خریداران و همچنین افزایش قیمت مصالح ساختمانی، 
از حضور در پروژه های جدید مسکن خودداری می کنند، چرا 
ح هایی  که به اعتقاد این گروه، پروژه های ساخت مسکن، طر
دیربازده هستند که سرمایه های در اختیار آنها را عقیم می کند 
خ فزاینده تورم، مشارکت در پروژه های طولانی  و با توجه به نر
مدت به نفع آنها نخواهد بود، به این ترتیب این موضوع 
می تواند به رکود در صنعت ساخت و ساز و کاهش اشتغال در 
، عدم تحویل وام های  این بخش منجر شود. از سوی دیگر
مسکن می تواند تأثیرات اجتماعی و روانی منفی بر روی افراد 
و خانواده ها داشته باشد. احساس ناامیدی و عدم امنیت 
در تأمین مسکن می تواند به کاهش کیفیت زندگی و افزایش 
استرس و اضطراب در جامعه منجر شود. این موضوع می تواند 

بر روابط خانوادگی و اجتماعی تأثیر منفی بگذارد. 

تبعاتمنفیاهمالکاری
سلمانیان اضافه کرد: بازار مسکن یکی از عوامل کلیدی در 
رشد اقتصادی کشورها به شمار می رود. عدم تحویل وام های 
کاهش فعالیت های اقتصادی مرتبط  مسکن می تواند به 
، فروش و خدمات مسکن منجر شود. این  با ساخت و ساز
موضوع می تواند به کاهش رشد اقتصادی و افزایش بیکاری 
در کشور منجر شود. برای جلوگیری از این تبعات، نیاز به 
سیاست گذاری های مؤثر و همکاری بین نهادهای مختلف 
وجود دارد. وام های مسکن یکی از ابزارهای اصلی برای 
تسهیل دسترسی به مسکن و حمایت از خریداران است، با 
این حال بانک ها به دلایل مختلف از تحویل و ارائه این وام ها 
خودداری کرده اند این کارشناس توضیح داد: قطعاً همکاری 
بین وزارت مسکن و بانک مرکزی جهت هماهنگی و نظارت 
گذاری تسهیلات یکی از پیش شرط های ساخت  بر اجرای وا
و ساز در این زمینه است، در این راستا ایجاد برنامه های 
حمایتی برای تسهیل دسترسی به وام های مسکن برای اقشار 

کم درآمد و متوسط نیز می تواند در این میان موثر واقع شود. 

ریسکوعدماطمینان 
اعطای  جهت  بانک ها  همکاری  عدم  دلیل  درباره  او 
تسهیلات گفت: بانک ها به دلیل ریسک های مالی و عدم 
اطمینان اقتصادی در بازار مسکن، ممکن است از ارائه 
کنند. نوسانات قیمت مسکن  وام های مسکن خودداری 
و احتمال کاهش ارزش دارایی ها می تواند منجر به افزایش 
ریسک اعتباری برای بانک ها شود، از این رو این موضوع باعث 

می شود که بانک ها احتیاط بیشتری در ارائه وام های مسکن 
خ  ج دهند. البته سیاست های پولی بانک مرکزی و نر به خر
سود تعیین شده برای وام های مسکن نیز می تواند تأثیر زیادی 
خ سود وام ها بالا  گر نر بر تصمیم گیری بانک ها داشته باشد. ا
باشد، تقاضا برای وام های مسکن کاهش می یابد و بانک ها 
ممکن است از ارائه این وام ها خودداری کنند، بنابراین به 
نظر می رسد، سیاست های انقباضی بانک مرکزی می تواند به 

کاهش منابع مالی بانک ها منجر شود. 

مقرراتوقوانین
گذاری تسهیلات  سلمانیان درباره راهکار بهبود روند وا
گفت: تغییرات در مقررات و قوانین مربوط به وام های مسکن 
گر قوانین  می تواند بر تصمیم گیری بانک ها تأثیر بگذارد. ا
سخت گیرانه تری برای اعطای وام های مسکن وضع شود، 
گذاری  بانک ها ممکن است از نافرمانی در اجرای مصوبات وا
وام ها خودداری کنند، این موضوع می تواند به دلیل نگرانی 
از تبعات قانونی یا افزایش هزینه های اجرایی باشد. او بیان 
گر بانک ها واقعاً توانایی پرداخت تسهیلات مسکن را  کرد: ا
نداشته باشند، این موضوع می تواند نشان دهنده مشکلات 
عمیق تری در نظام مالی کشور باشد. ناتوانی در تأمین مالی 
می تواند به دلیل کمبود منابع، افزایش ریسک های اعتباری 
یا سیاست های سخت گیرانه تر بانک مرکزی باشد، در صورت 
وجود چنین شرایطی حتماً این وضعیت می تواند به کاهش 
دسترسی مردم به مسکن به خصوص گروه های آسیب پذیر 

تأثیر منفی بگذارد. 

گذاریتسهیلاتگزارشمیدهد »آرمانملی«ازدلایلتاخیردروا

میدانبیبرنامگیبانکها سرگردانیمسکندر
تسهیلات مسکن در انتظار توافق نهادهای ذیصلاح

درحالی کانون  عالی کارگران بازنشسته مدعی 
شده به رغم پیگیری ها قادر به انعقاد قرارداد 
جدید بیمه تکمیلی با هیچ یک از شرکت های 
بیمه گران  سندیکای  که  نشده  بیمه ای 
می گوید: هیچ درخواستی برای بیمه تکمیلی 
بازنشستگان نداشتیم.  به گزارش تسنیم، قطع 
بیمه تکمیلی بازنشستگان خبر مهمی بود که 
موجب سردرگمی بازنشستگان در روزهای 
پایانی هفته شد.  بازنشستگان تأمین اجتماعی 
آخرین روز هفته را در شوک خبر قطع بیمه 
تکمیلی درمان شان بودند؛ این ماجرا زمانی 
تأسف بار تر می شود که برخی از بازنشستگان 
کز درمانی با این خبر مواجه شدند و  در مرا
هنگام انجام فرایند درمانی به مشکل خوردند.  
آخرین مهلت بیمه تکمیلی بازنشستگان با 
بیمه آتیه سازان حافظ سی ام آبان ماه بود ولی 
به دلیل عدم تمدید قرارداد با بیمه آتیه، عملاً 
بیمه تکمیلی بازنشستگان هم متوقف شد.  به 
گفته عضو هیات مدیره کانون بازنشستگان، 
در قرارداد قبلی حق بیمه ۳۰۰ هزار تومان بود 
که ۵۰ درصد آن را سازمان تأمین اجتماعی و ۵۰ 
درصد بقیه را بازنشستگان پرداخت می کردند، 
اما قرارداد جدید در قالب سه تعرفه متفاوت 
تعریف شده بود که کمترین تعرفه آن ۵۰۹ هزار 
تومان بود.  وی با اعلام اینکه انتظار داشتیم 
تأمین  سازمان  گذشته  سال های  مطابق 
اجتماعی ۵۰ درصد حق بیمه تکمیلی را قبول 
کند، گفت: سازمان تأمین اجتماعی بر اساس 

روال قبل باید ۲۵۴ هزار و ۵۰۰ تومان از حق بیمه 
را بپردازد، اما سازمان تأمین اجتماعی زیر بار 
این عدد نرفت و اعلام کرد مطابق سال گذشته 
سهم حق بیمه ۱۵۰ هزارتومانی را می پردازد و 
بقیه حق بیمه که ۳۵۹ هزار تومان می شود، باید 
بازنشستگان بپردازند.  احمدی پنجکی با اعلام 
اینکه رویکرد جدی سازمان تأمین اجتماعی به 
که ۶۰  زیان بازنشستگان شده است گفت: ازآنجا
درصد بازنشستگان حداقل بگیر هستند و در 
سخت ترین شرایط معیشتی به سر می برند، 
برای هر  تومان  ۳۵۹ هزار  پرداخت  امکان 
بازنشسته مقدور نیست، به همین دلیل نظر 
سازمان تأمین اجتماعی را نپذیرفتیم و جلسه 
قرارداد بیمه تکمیلی بدون آنکه نتیجه ای در 
برداشته باشد، پایان گرفت.  برهمین اساس 
نیز کانون عالی کارگران بازنشسته در اطلاعیه ای 
اعلام کرد که بازنشستگان فعلاً بیمه تکمیلی 
ندارند؛ این کانون در خبری شوکه کننده برای 
بازنشستگان مدعی شد: متاسفانه به رغم 
پیگیری های چند ماهه گذشته عمدتاً به دلیل 
خ بیمه تکمیلی اعلامی  افزایش چشمگیر نر
از طرف شرکت های مختلف بیمه ای قادر به 
انعقاد قرارداد جدید بیمه تکمیلی با هیچ یک از 

کنون نشده ایم.  شرکت های بیمه ای تا
مشکلبیمهتکمیلیبازنشستگان

حلشد؟
با این حال اما ساعتی بعد از انتشار قطع 
بیمه تکمیلی بازنشستگان، احمد میدری وزیر 

کید کرد: موعد  رفاه از رفع مشکل خبر داد و تأ
بیمه تکمیلی بازنشستگان تأمین اجتماعی 
روزگذشته تمام شده و مدیرعامل سازمان 
تامین اجتماعی شب گذشته با بیمه مربوطه 

صحبت کرده و مشکل حل شده است. 
اینکه قرارداد بیمه تکمیلی  با بیان  وی 
بازنشستگان تأمین اجتماعی به زودی منعقد 
می شود، گفت: در بیمه بازنشستگان هیچ 
خ نداده است.  البته وزیر رفاه هیچ  تغییری ر
توضیحی درباره بیمه طرف قرار داد و جزئیات 
بیمه تکمیلی جدید بازنشستگان ارائه نداده 
و صرفا به بیان یکی دو جمله کوتاه در این 
کرده است.  ولی احتمالا  خصوص بسنده 
طبق روال قبل با آتیه سازان حافظ به تفاهم 
رسیده اند؛ این درحالی است که کانون عالی 
کارگران بازنشسته مدعی شده بود که با هیچ 

شرکت بیمه ای ا کنون قرارداد نبسته ایم.
سندیکایبیمه:هیچدرخواستیبرای

بیمهتکمیلیبازنشستگاننداشتیم
دبیرکل  پورکیانی  که  است  درحالی  این 
گفت وگو با  گران ایران در  سندیکای بیمه 
کید کرد  خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، تأ
که هیچ درخواستی برای بیمه تکمیلی درمان 
بازنشستگان به شرکت های بیمه بازرگانی 
کید بر اینکه صنعت بیمه  نرسیده است.  او با تأ
بازرگانی کشور، در یک فضای تعاملی آماده ارائه 
خدمات بیمه تکمیلی به کلیه آحاد جامعه، 
به ویژه بازنشستگان عزیز تامین اجتماعی 

است، تصریح کرد: قرارداد بیمه درمان تکمیلی 
مربوط به بازنشستگان عزیز تامین اجتماعی، 
سال ها است نزد هیچ  یک از شرکت های بیمه 
بازرگانی صادر نشده و شرکت بیمه آتیه سازان 
حافظ که زیرمجموعه سازمان بیمه سلامت 
است، از جانب بیمه گذار به عنوان بیمه گر 
تکمیلی قرارداد مذکور انتخاب گردیده است 
و برای قرارداد سال جاری نیز هیچ درخواست 
رسمی از جانب بیمه گذار و یا شرکت های بیمه 
بازرگانی، به کمیته تعیین حداقل نرخ درمان 
ارسال نشده است.  به گفته کیانی، از سال ۱۴۰۲، 
با مصوبه شورای عالی بیمه، کلیه قراردادهای 
، مشمول ضوابط  درمان بیش از ۲۰ هزار نفر
خ فنی در کمیته ای فنی و  تعیین حداقل نر
تخصصی شده اند. پورکیانی در خصوص تفاوت 
قرارداد بین شرکت های بیمه گر دارای مجوز از 
بیمه مرکزی و بیمه آتیه سازان حافظ توضیح 
داد: اساسا عمده تفاوت قرارداد بیمه آتیه 
سازان حافظ با شرکت های بیمه در تعهدات 
و خدمات ارائه شده و همچنین ارائه نرخ فنی 
و کارشناسی توسط کمیته تعیین حداقل نرخ 
درمان، بر اساس ضوابط و مقررات مربوطه 
است.  این مقام مسئول در صنعت بیمه 
کید کرد: با این حال شرکت های  همچنین تأ
بیمه بازرگانی همواره آماده انعقاد قرارداد و 
ارائه خدمات بیمه درمان تکمیلی در یک 
فضای تعاملی به همه آحاد جامعه به ویژه 

بازنشستگان عزیزمان می باشند. 

بیمهتکمیلیبازنشستگانوصلشد؟

بیمه ها: درخواستی نداشتیم

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران 
ضمن اشاره به ظرفیت های استان سیستان 
و بلوچستان در توسعه تجارت از رایزنی ها 
با  آزاد  امضای موافقت نامه تجارت  برای 
دهقان  داد.محمدعلی  خبر  کستان  پا
دهنوی در جریان سفر به استان سیستان 
و بلوچستان در جمع فعالان اقتصادی این 
استان، با بیان اینکه قانون کولبری موجود 
کافی اجرا نمی شود،  در استان به میزان 
کولبری موجود  گفت: مطابق با آئین نامه 
به هر خانوار ۴ نفره ماهیانه ۲ میلیون و ۸۰۰ 
هزار تومان تخفیف سود بازرگانی بر روی 
کنون  کالاهای وارداتی تعلق می گیرد و هم ا
سایر  و  کردستان  استان  در  موضوع  این 
استان های غربی اجرا می شود این در حالی 
است که در استان سیستان و بلوچستان به 
این مهم چندان توجه نشده است.معاون 

وزیر صمت ادامه داد: آیین نامه جدید قانون 
کولبری  ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی )
و ملوانی( در هیات دولت تصویب شده است 
و به زودی ابلاغ خواهد شد در آئین نامه 
جدید مسیر برای فعالیت بازتر و سهمیه برای 
خانوارها  بیشتر نیز خواهد شد؛ پس زمینه 
قانونی فراهم است و باید در این مسیر اقدام 
کنید.رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران 
با اشاره به گرفتاری برخی فعالان اقتصادی 
استان در زمینه رفع تعهد ارزی، گفت: امکان 
بارگذاری در سیستم سازمان صمت استان، 
که قبل از تصویب  به آن بخش از واردات 

قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز انجام شده را 
داده ایم؛ و تعهد به اندازه واردات کاهش پیدا 
کره با بانک مرکزی  خواهد کرد و در حال مذا
هستیم که کارت های پیله وری را آزاد کنیم.
وی با اشاره به امکان ایجاد بازارچه های خرد 
مرزی، گفت: به نظر بنده تعداد این جنس 
بازارچه ها در کشور محدود است و باید برای 
ایجاد این بازارچه ها مطالعاتی صورت بگیرد 
و می توان برای راه اندازی این بازارچه ها در 
استان سیستان و بلوچستان نیز بیاندیشیم؛ 
کنون برای  نقل و انتقالات مرزی واژه  هم ا
بازارچه به کار برده می شود اما ۹۹درصد این 

بازارچه ها همان نقطه پایانه مرزی هستند. 
به گفته دهقان دهنوی؛ فهرست کالاهای 
مجاز با تصویب آیین نامه کولبری مشخص 
با  فهرست ها  که  است  لازم  و  شد  خواهد 
نگاه بازتری بررسی شود تا تجارت در اینجا 

رونق بگیرد.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران 
ابراز امیدواری کرد با تصویب موافقت نامه 
کستان بسیاری از مشکلات  تجارت آزاد با پا

در زمینه تجارت با این کشور رفع شود.
کرد:  معاون وزیر صمت در پایان بیان 
هدف آیین نامه کولبری این است که این 
تجارت غیررسمی تبدیل به ظرفیت رسمی 
که  کرد  و سازمان یافته شود؛ باید بررسی 
چگونه می توان از درخت تجارت خرد برای 
بهره گیری از توسعه تولید، اشتغال و تجارت 

در استان بهره گرفت.

رئیسکلسازمانتوسعهتجارتایرانمطرحکرد:

کستان  رایزنی برای امضای موافقت نامه تجارت آزاد با پا


